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کثر عیدی امسال جامعه کارگری  حداقل و حدا

۲ برابر پایه حداقل  بر اساس قانون، حداقل عیدی 
کثر ۳ برابر این عدد است. پایه دستمزد  دستمزد و حدا

امسال جامعه کارگری ۷ میلیون و ۱۰۰ هزار تومان است. 
امسال عدد عیدی جامعه کارگری چقدر است؟ برای 
پاسخ به این سوال باید گفت که بر اساس قانون، عیدی 
کارگران ۲ برابر پایه دستمزد کارگران است و این عدد کف 
بوده و حداقل عیدی محسوب می شود. همچنین سقف 
عیدی ۳ برابر حداقل دستمزد کارگران مصوب شورای عالی 
است. امسال پایه حداقل دستمزد کارگران ۷ میلیون و ۱۰۰ 
هزار تومان بود و بر این اساس حداقل عیدی نباید کمتر 
کثر  از ۱۴ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان باشد. از سوی دیگر حدا
عیدی ۲۱ میلیون و ۳۰۰ هزار تومان خواهد بود. اما این سقف 
می تواند افزایش یابد و برخی کارفرمایان به دلیل پایین 
بودن دستمزد جامعه کارگری، معمولاً عدد بالاتری برای 

عیدی کارگران خود در نظر می گیرند که منع قانونی ندارد. 
زمستان سال آینده خاموشی برق نداریم

وزیر نیرو با بیان اینکه زمستان سال آینده با همکاری 
به  باتوجه  که  گفت  وزارت نفت خاموشی برق نداریم، 
مجموعه برنامه های ویژه در دست اجرای در سال ۱۴۰۴ در 
صنعت برق امیدواریم مشکل ناترازی برق تا اوج بار ۱۴۰۵ 

حل بشود. 
عباس علی آبادی با اشاره به اینکه وزارت نیرو در دوره 
جدید مدیریتی با هدف رفع مشکلات انباشته شده در 
صنعت برق کشور و کاهش ناترازی در تأمین انرژی، ۱۴ پروژه 
بزرگ را آغاز کرده است، بیان کرد: پیش بینی می کنیم با 
اجرای برنامه های در دست اقدام و همکاری وزارت نفت 
در تامین سوخت لازم برای نیروگاه ها، زمستان سال آینده 
کنیم و امیدواریم تا تابستان  را بدون خاموشی سپری 
سال ۱۴۰۵، ناترازی برق مدیریت شده و برطرف شود. وی 
با گریزی به مشکلات اساسی صنعت برق کشور که به دلیل 
انباشت مشکلات دره توسعه تولید و مدیریت مصرف برق 
شکل گرفته است، اظهار داشت: از همان ابتدای شروع به 
، با حمایت همه جانبه دولت تلاش کردیم با بهره گیری  کار
کثری از ظرفیت های داخلی و همکاری بین المللی،  حدا
اقدامات مؤثری در دو محور اصلی یعنی افزایش تولید و 
مدیریت مصرف آغاز کنیم. او با اشاره به اقدامات گسترده در 
بخش تولید برق، اظهار کرد: در بخش تولید برنامه ما شامل 
افزایش ظرفیت و راندمان نیروگاه ها، ارتقای توان تولیدی 
و رفع محدودیت ها در نیروگاه های حرارتی است و علاوه بر 
آن توسعه شتابان انرژی های تجدیدپذیر نیز به طور جدی 
در دستور کار قرار گرفته است که طی همین مدت کوتاه 
نزدیک به ۳۱۰ مگاوات نیروگاه جدید خورشیدی نصب و 

راه اندازی شده است. 
تا  کرده ایم  برنامه ریزی  اینکه  بر  کید  تأ با  علی آبادی 
تابستان ۱۴۰۵، ناترازی برق کشور را رفع نماییم اضافه کرد: 
این هدف مستلزم همکاری همه بخش های دولت و ملت 
گرچه راه دشواری در پیش داریم، اما با تلاش  است و ا
جمعی و اجرای دقیق برنامه ها، امیدواریم که این هدف 

محقق شود. 
وزیر نیرو در پایان سخنانش از مردم و سایر دستگاه های 
دولتی خواست تا برای تحقق این برنامه ها همکاری لازم را 
، نیازمند  داشته باشند و اظهار کرد: موفقیت در این مسیر
عزم ملی است و امیدواریم با تداوم تلاش ها و همکاری 
همه جانبه، صنعت برق کشور به مرحله ای برسد که برق 
کنندگان بخش های خانگی و  پایدار در اختیار مصرف 

صنعتی و کشاورزی قرار گیرد. 
   ظرفیت ساخت مسکن در پرند تکمیل شد

مدیرعامل شهر جدید پرند با بیان اینکه تحویل ۴۵٠٠ 
واحد معطل آب، برق و فاضلاب مانده است، گفت: ۵٣ 
هزار نفر برای مسکن پرند در سامانه ثبت نام کردند که 
برای ٣٢ هزار واحد ظرفیت و اراضی وجود دارد و مابقی 
ثبت نام کنندگان باید ثبت نام تعیین تکلیف شوند. آرش 
صیادی، مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پرند در 
کز جامع سلامت با بیان اینکه دو مرکز  مراسم افتتاح مرا
با کمک والدین دو شهید اسدی لاری تجهیز شده است، 
گفت: ماه گذشته یک مرکز با حضور وزیر راه و شهرسازی و 
امروز هم مرکز دیگر که با کمک والدین شهدای اسدی لاری 

تجهیز شده، به افتتاح می رسد. 
وی با اشاره به افتتاح پایگاه اورژانس گفت: همچنین 
امروز پایگاه اورژانس راه اندازی می شود که با این پایگاه 
و  می کند  پیدا  افزایش  بخش  این  کادر  برای  امکانات 

می توانند در یک محل با امکانات مستقر شوند. 
مدیرعامل شهر جدید پرند ادامه داد: در ماه گذشته 
بیمارستان ٢٠٠ تختی پرند هم کلنگ زنی شد و امیدواریم در 

مدت زمان مطلوب ساخته شود. 
صیادی با ضرورت همکاری وزارت نیرو برای تحویل 
کید کرد: در حال حاضر ۴۵٠٠ واحد  واحد های نهضت ملی تا
آماده تحویل هستند و برای تحویل آنها منتظر دستگاه های 
خدمات رسان و تکمیل آب، برق و فاضلاب هستیم و 

می توانیم تا بهار آینده این ۴۵٠٠ واحد را تحویل دهیم. 
وی درباره قیمت تمام نهضت ملی مسکن اظهار داشت: 
قیمت هر پروژه در هر واحد متفاوت از واحد دیگر است اما 
مردم برای اولین واحدها علاوه بر وام ۵۵٠ میلیون تومانی، 
٧۵٠ میلیون تومان پرداختند. باید توجه داشت که خانه دار 
شدن بسیار سخت است و این راهکار دولت برای خانه دار 
کردن مردم است.  مدیرعامل شهر جدید پرند با بیان اینکه 
ظرفیت توسعه و ساخت مسکن در پرند تکمیل شده، ادامه 
داد: ۵٣ هزار نفر برای مسکن پرند در سامانه ثبت نام کردند 
که برای ٣٢ هزار واحد ظرفیت و اراضی وجود دارد و مابقی 

ثبت نام کنندگان باید ثبت نام تعیین تکلیف شوند. 

اخبار

حمیدرضا دهقانی نیا:

هیچ گوشی قاچاقی رجیستر نمی شود
 در حالی که مدتی بعد از رفع ممنوعیت 
کل  واردات آیفون، اواخر آبان ماه، رئیس 
که  سازمان توسعه تجارت وعده داده بود 
کشور  وارد  قبل  از  که  آیفونی  گوشی های 
امروز  شوند،  تکلیف  تعیین  نیز  شده اند 
 ، سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز
کید کرده که هیچ  در یک برنامه رادیویی تا
گوشی قاچاقی، رجیستر نمی شود. به گزارش 
گفته های حمیدرضا دهقانی  ایسنا، طبق 
نیا - سخنگوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا و 
ارز - زمانی که یک دستگاه تلفن همراه به 
عنوان قاچاق وارد کشور می شود، به دلیل 
ماهیت غیرقانونی آن، امکان ثبت رسمی و 
قانونی اطلاعات آن در هیچ سامانه ای وجود 
ندارد. این امر به دلیل وجود شاخصه های 
خاصی است که این نوع کالاها را از مسیرهای 
قانونی واردات جدا می کند. بنابراین، هرگونه 
خبری مبنی بر ثبت قانونی تلفن های قاچاق، 
فاقد اعتبار بوده و خلاف واقعیت است. بر 
اساس توضیحات ارائه شده از سوی این مقام 
گوشی های  مسئول در رابطه با رجیستری 
طرق  از  کشور  به  شده  وارد  همراه  تلفن 
مختلف، گوشی هایی که به صورت قانونی وارد 
شده اند، بر اساس نوع و مدل گوشی، تعیین 
ارزش شده و پس از اظهار کالا )در صورت ورود 
از طریق مسافری( و پرداخت حقوق ورودی، 
ک گذاشته شده و نهایتاً  اطلاعاتشان به اشترا
گوشی شناسنامه دار می شود. اما گوشی های 
قاچاق به هیچ عنوان امکان ثبت و رجیستری 

ندارند.
   وعده های قبلی نقض شد؟

این اظهارات در حالی مطرح شده که مدتی 
بعد از رفع ممنوعیت واردات آیفون، اواخر آبان 
ماه - رئیس کل سازمان توسعه تجارت - وعده 
داد که ظرف ۱۰ روز گوشی های آیفونی که از 
قبل وارد کشور شده اند تعیین تکلیف شوند. 
او همچنین گفته بود شرایطی فراهم می شود 
که این افراد هیچ هزینه اضافه ای پرداخت 
که در  و فقط همان حقوق ورودی  نکرده 
قانون تعیین شده را پرداخت کنند و موبایل 
خود را رجیستر کنند. همچنین ۳۰ دی ماه 
علی احمدنیا - سرپرست امور اطلاع رسانی 
شورای اطلاع رسانی دولت - در حساب کاربری 
خود در شبکه اجتماعی ایکس، اعلام کرد که  
»طبق مصوبه امروز هیات دولت گوشی های 
فعال قبل از مصوبه قانونی )مصوبه هیات 
وزیران در خصوص واردات و تعرفه رجیستری 
آیفون- ۹ آبان ۴۰۳( امکان رجیستر شدن را زین 
پس خواهند داشت«. البته بعد از این خبر 
البته هنوز جزئیاتی از سازوکار رجیستری این 

آیفون ها اعلام نشد.

۱۵ درصد آب کشور هدر می رود
خدمات  مصرف،  مدیریت  مدیرکل 
مشترکین و کاهش هدررفت شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کشور گفت: در کلان کشور برای 
کاهش یک درصد هدررفت آب حدود ۲۲ هزار 
میلیارد تومان اعتبار نیاز است که رقم بالایی 
است.  علی سیدزاده در گفت وگو با ایلنا، درباره 
هدررفت آب و اقدامات در دستور کار برای 
جلوگیری از آن اظهار داشت: در کشور ایران 
حدود ۱۵ درصد هدررفت فیزیکی و واقعی 
نشتی از شبکه های توزیع داریم، میزان آب 
بدون درآمد ۳۲ درصد است که کل این رقم 
مصارف  بخشی  نیست،  نشتی  درصد   ۳۲
غیرمجاز و خطای کنتورها است.   وی افزود: 
در تهران ۲۲ درصد آب بدون درآمد داریم و 
حدود ۱۰ تا ۱۱ درصد میزان هدررفت فیزیکی 
در شبکه آب است.  مدیرکل مدیریت مصرف، 
خدمات مشترکین و کاهش هدررفت شرکت 
مهندسی آب و فاضلاب کشور گفت: در کلان 
کشور برای کاهش یک درصد هدررفت آب 
حدود ۲۲ هزار میلیارد تومان اعتبار نیاز است 
که رقم بالایی است.  وی گفت: برای سال آینده 
اقداماتی که انجام شده بخشی از محل منابع 
ملی، بخشی از محل آبونمان و بخشی از محل 
افزایش تعرفه ها تامین می شود، همچنین 
بنا داریم مشارکت بخش خصوصی را داشته 
باشیم تا بتوانیم در حد توان منابع داخلی، 
جاری و منابع ملی اقدامات مربوط به کاهش 
هدررفت را انجام دهیم.  سیدزاده خاطرنشان 
کرد: فعلا در این حوزه فاینانس خارجی نداریم، 
که در حوزه سیاست  امیدواریم با اتفاقاتی 
خ می دهد زمینه تامین سرمایه از  خارجی ر
خارج از کشور فراهم شود.  وی تصریح کرد: ما 
اقداماتی در گذشته برای کاهش هدررفت در 
کنون باتوجه به کاهش  دستور کار داشتیم و ا
بارش ها و افزایش مشکلات تامین آب؛ اجرای 
برنامه ها را شدت بیشتری داده ایم که از جمله 
آنها بازسازی شبکه های فرسوده آب، تعویض 
کنتورهای خراب مشترکین، نصب کنتورهای 
هوشمند برای مشترکین، نشت یابی و رفع 
نشت آب در شبکه های توزیع و مدیریت و 
استاندارد سازی فشار آب در مناطقی که فشار 
بیش از حد است، همچنین بنا داریم از طریق 
و  که هدررفت  آب مناطقی  مدیریت فشار 
مصرف بالایی دارند را کنترل کنیم، علاوه بر این 
مانورهایی در شبکه داده می شود، احداث 
چاه ها، جداسازی آب فضای سبز از آب شرب 
نیز یکی از اقدامات مهمی است که امسال در 

دستور کار قرار گرفته است. 

: مسکن های کوچک متراژ در  آرمان ملی- صدیقه بهزادپور
کشور به عنوان یک راه حل برای بحران مسکن مطرح شده اند، 
اما این نوع مسکن ها مزایا و معایب خاص خود را دارند. از 
جمله مزایای آنها می توان به قیمت مناسب و صرفه جویی در 
هزینه های انرژی اشاره کرد. این واحدها به دلیل ابعاد کوچک تر، 
هزینه های نگهداری و تعمیرات کمتری دارند و برای افرادی که به 
تنهایی زندگی می کنند یا زوج های جوان مناسب هستند. با این 
حال، فضای محدود این مسکن ها می تواند برای خانواده های 
بزرگ مشکل ساز باشد و با سبک زندگی ایرانی که بر تعاملات 
کید دارد، سازگاری نداشته باشد. همچنین، کمبود  خانوادگی تأ
امکانات رفاهی و احساس خفگی در فضاهای کوچک از دیگر 
معایب این نوع مسکن ها به شمار می آید. در نهایت، با وجود 
اینکه مسکن های کوچک متراژ می توانند به عنوان یک گزینه 
اقتصادی مطرح شوند، نیاز است که به دقت مزایا و معایب آن ها 
مورد بررسی قرار گیرد تا به یک راه حل پایدار دست یافت. برای 
بررسی بیشتر این امر »آرمان ملی« با محمود جامساز کارشناس 

اقتصادی گفت وگو کرده  که در ادامه می خوانید. 
کنون تحت     مسکن دولتی، یکی از گزینه هایی است که تا
عناوین مختلف درصدد حل مشکل مسکن به ویژه برای 
گروه های آسیب پذیر مطرح شده است، به نظر شما دولت تا 

چه حد توانسته است در این زمینه موفق عمل کند؟
شیوه  اسلامی  جمهوری  چالش های  مهم ترین  از  یکی 
رویارویی با بحران مسکن و اجاره بهاست که با به جریان انداختن 
که  ح های پوپولیستی مسکن مهر و نهضت مسکن ملی  طر
با عدم تأمین منابع و وجود موانع ساختاری روبه رو شدند، 
نه تنها مهار نشد، بلکه بهای مسکن و اجاره بها، با افزایش 
خ رشد تورم، روبه رو شده  شگفت آوری معادل چندین برابر نر
است. بر اساس برخی از گزارش های مسئولین ۴۸ هزار میلیارد 
تومان از ۱۰۰ هزار میلیارد تومان پایه پولی در دولت احمدی نژاد 
مصروف تأمین مالی مسکن مهر شد که حاصل آن تشدید تورم 
در همه بخش های اقتصادی، به ویژه مسکن مهر گردید. این 
در حالی است که پس از ۱۷ سال که از شروع این پروژه می گذرد 
هنوز بسیاری از واحدها به متقاضیان تحویل داده نشده و در 
بستر تورم، پیامک هایی به متقاضیان برای واریز وجوه اضافی 
ارسال می شود. ضمن آنکه بسیاری از واحدهای مسکن مهر 
تحویل داده شده، به دلیل سازه ضعیف مستهلک شده و چون 
ج است، پرونده های  کنان خار هزینه تعمیر آن از توانایی سا
ح  ح شده است. اخیراً طر متعدد شکایت در دادگاه ها مطر
مسکن اقتصادی نیز با هدف ساخت ۴۰ هزار دستگاه واحدهای 
کوچک متراژ عمدتاً ۲۵ متری توسط اتحادیه تعاونی عمران و 
سرمایه گذاری های مردمی تدوین شده که بیش از آنکه راه حلی 
پایدار و منطبق با نیازهای واقعی جامعه باشد، یک ایده تجاری 
کنشی سریع به بحران مسکن است. بر این اساس قرار است  و وا
در فاز اول ۲۳۸۰۰ دستگاه ظرف ۴۸ ماه ساخته و با قیمت ۳۰ تا ۴۰ 
میلیون تومان به متقاضیان تحویل داده شود. حال پرسش این 
است که آیا اجرای این طرح یا پروژه اولاً با توجه به کمبودهای 
انرژی و سرانه های خدماتی، در بستر رانت و فساد الکاپن های 
ریز و درشت و در وجود تورم افزایشی، امکان پذیر است؟ چندی 
پیش گفته شد قیمت تمام شده حدود ۲۲ میلیون تومان خواهد 
بود. اما اینک صحبت از ۳۰ تا ۴۰ میلیون تومان است، معلوم 
نیست قراردادها بر مبنای چه قیمتی منعقد شود زیرا نرخ تورم 
در ۴۸ ماه آینده، به ویژه در ریاست جمهوری ترامپ و تهدیدهای 

کثری افزایش خواهد یافت.  حدا
   درباره نهضت ملی مسکن که در دولت سیزدهم اجرایی 
شد، به گواه بررسی های صورت گرفته، از رشد خوبی برخوردار 
نیست. دلایل استمرار عدم موفقیت در حوزه مسکن در این 

دروه چیست؟
داستان نهضت مسکن ملی رئیسی که از یک و نیم میلیون 
دستگاه تنها ۲۵ درصد پیشرفت فیزیکی به سبب تأخیر در تأمین 
مالی و تورم فراینده داشته، تکرار خواهد شد. نقدهای وارد بر 
ح را می توان از زوایای مختلف به آن پرداخت. یکی از  این طر
خ  مهم ترین عوامل این است که قیمت مسکن به تبعیت از نر
بازارهای موازی مثل طلا و ارز از ثبات برخوردار نیست و به همین 
جهت قیمت در قراردادها درج نمی شود و خانواده ها در شرایطی 
قرار می گیرند که توانایی پرداخت خود را نمی دانند. در نهایت یا 
گذار و یا با تقلیل مصارف مبرم، به سختی  قرارداد را به دیگری وا
بار مالی آن را با بیش پرداخت اقساط پرداختی تحمل می کنند. 
به علاوه در اقتصاد تورمی، بهای کالاهای غیرمبادله ای بسیار 
بیش از کالاهای مبادله ای افزایش بها را تجربه می کنند و از آنجا 

که مسکن به عنوان کالای غیرتجاری و سرمایه ای تلقی می شود، 
گرانه قرار  غ از اندازه متراژ در معرض تقاضای سرمایه ای و سودا فار
می گیرد و قیمت آن افزایش می یابد. سرمایه گذاران حرفه ای در 
بخش مسکن با ترفندهای هوشمندانه بازار مسکن کوچک متراژ 
را نیز در اختیار خواهند گرفت. لذا سرنوشت واحدهای مسکونی 
ح آن نخواهد بود که روی کاغذ آورده شده و قرار است  این طر

مشکل مسکن جوانان را حل کند. 
   مسکن 25 متری یکی از راهکارهایی است که بارها 
که  به عنوان راه حلی برای حل مشکل مسکن ارائه شد 
کنش های مختلفی را به دنبال داشت، ارزیابی و تحلیل شما  وا

در این باره چیست؟
مسکن ۲۵ متری با بنیاد و سبک زندگی خانوار ایرانی که 
مبتنی بر تعاملات خانوادگی، مهمان نوازی و فضایی برای زندگی 
خانوادگی گسترده تر است هماهنگی ندارد و لذا با فرهنگ ایرانی 
سازگار نیست، جایی برای فرزندآوری نیست. ما که نمی خواهیم 
جوانان خود را داخل قفس کنیم. در فرهنگ خانوارهای ایرانی 
با هم زیستن و دیدارهای متقابل خانوادگی بسیار پررنگ است. 
گر  کنان آن سلب می کند. ا مسکن ۲۵ متری این امکان را از سا
در برخی از کشورهای اروپایی و آسیای شرقی از ساخت این 
واحدها استقبال شده، با توجه به تفاوت های فرهنگ زیستی 
فی مابین، نباید الگو قرار گیرند زیرا ساعات زیادی از زندگی حتی 
صرف وعده های غذایی نیمروز و شب و پذیرایی مهمان در 
ج از محل سکونت انجام می شود و واحد مسکونی صرفاً  خار
محل خوابگاه و صرف صبحانه است. در حالی که امکان صرف 
مستمر غذا در رستوران ها و استفاده از فست فودها به عنوان 
یک الگو با بودجه خانوارهای ایرانی سازگار نیست. از این رو این 
طرح به دلیل نادیده گرفتن اهمیت زندگی جمعی و محدودیت 
بودجه خانوارها برای تأمین خدمات مکمل )رستوران، فضاهای 

کارآمد به نظر می رسد.  عمومی و...( بسیار نا
   اقبال مردم در سالیان اخیر به حدی به طرح های مسکن 
ملی و دیگر طرح های مسکن دولتی، کاهش یافته که بسیاری 
ح شده اند، با وجود اینکه به نظر  درصدد خروج از این طر
می رسد، خانه دار شدن با این شرایط اندکی مطلوبتر از شرایط 

خرید غیر از این طرح ها باشد، دلیل اصلی این امر چیست؟
میانگین حقوق و دستمزد جامعه هدف به زحمت به ۱۵ 
میلیون تومان در ماه می رسد و پرداخت حداقل ۷۵۰ میلیون 
تومان با پیش پرداخت ۴۰ میلیون تومانی و اخذ تسهیلات 
۳۰ درصدی با بازپرداخت ۴ ساله، همه حقوق دریافتی آنان را 
می بلعد و لذا تأمین آن امکان پذیر نیست و به همین جهت 
گران برای تصاحب این واحدها دندان تیز می کنند. از  سودا
طرف دیگر طرح های کوچک  متراژ نیازمند تأمین زیرساخت های 
عمومی و خدمات شهری کارآمد هستند. عدم توجه به نیازهایی 
چون پارکینگ، خدمات عمومی و سرانه های رفاهی )فضای سبز، 
ح ها را بیشتر به خوابگاه هایی  کز تفریحی و...( این نوع طر مرا
کوچک و فاقد استاندارد تبدیل می کند که با کیفیت زندگی 

شهروندان سازگار نیست. مشکل اصلی بازار مسکن ایران، 
گری و عدم ثبات در سیاست گذاری های کلان  تورم بالا، سودا
، نهضت ملی  ح هایی مانند مسکن مهر اقتصادی است. طر
مسکن یا پروژه مسکن اقتصادی اخیر نمی توانند به تنهایی 
رافع این بحران باشند. بدون اصلاح بنیادین ساختارهای کلان 
ک اقتصاد از سیاست، مهار تورم و  اقتصادی که لازمه آن انفکا
گری در بازار مسکن است، تأثیر پروژه هایی که  مقابله با سودا

کنون دنبال می شده، مقطعی و محدود خواهد بود.  تا
   سهم تعاونی ها در حوزه ساخت و ساز و حمایت از 
بازار مسکن برای گروه های آسیب پذیر چگونه است و چه 
راهکاری به نظر شما می تواند به این بازار اندکی سامان 

بخشد؟
کارآمدی دولت ها   باید توجه کرد که به رغم تمام کاستی ها و نا
که به موجب بند ۱۲ اصل سوم، اصل ۳۱ و بند ۱ اصل ۴۳ قانون 
اساسی، به ایجاد شرایط و زمینه برای تأمین نیاز مسکن آحاد 
جامعه مکلف و موظف شده اند، هر اقدام بخش های تعاونی 
و خصوصی و مردمی در جهت بهبود وضعیت ستودنی است، 
اما این اقدامات قطعاً باید از سوی دولت ها مورد پشتیبانی و 
ملازمت قرار گیرد. اقداماتی که دولت در این زمینه انجام داده 
است تا حدی توانسته در مسیر بهبود حرکت کند، مقابله جدی 
گران و احتکارکنندگان مسکن با بالا بردن هزینه احتکار و  با سودا
گری از طریق اخذ مالیات مؤثر از خانه های مسکونی خالی.  سودا
متأسفانه نسخه جدید این قانون که در اواخر سال گذشته ابلاغ 
شد عملاً غالب واحدهای مسکونی خالی از سکنه را مشمول 
معافیت مالیاتی نموده که لازم است مورد بازنگری جدی قرار 
کمیت و کیفیت  گیرد زیرا وافی به مقصود نیست. دو مقوله حا
قوانین که از نشانه های حکمرانی خوب است در جمهوری 
اسلامی چندان پررنگ نیست که نظم، رفاه و آسایش جامعه 
را مخدوش می سازد. از جمله دیگر اقدامات مثبت دولت، 
گذاری رایگان زمین های دولتی برای اختصاص به طرح های  وا
با کیفیت و استاندارد و مکان یابی صحیح از منظر دسترسی به 
کز خرید، تمرکز بر  امکانات خدمات عمومی، انرژی و تردد و مرا
ح های  مسکن اجاره ای یا اجاره به شرط تملیک به جای طر
مالکیت محور، با هدف گسترش طیف متقاضیان، تداوم تأمین 
گاهی کامل نسبت به  مالی غیرتورمی به نحوی که متقاضیان با آ
قطعیت قیمت به عقد قرارداد اقدام کنند و از ترکش های تورمی 
که تأمین معیشت آنان را مختل می کند در امان بمانند. همچنین 
تغییر اساسی در سیاست گذاری های اقتصادی، به ویژه مسکن، 
ح ها با فرهنگ و نیازهای خانوارهای  در راستای تطبیق طر
ایرانی از منظر طراحی و متراژ و دسترسی به خدمات عمومی. 
در مجموع، طرح مسکن ۲۵ متری نه تنها راه حلی مناسب برای 
بحران مسکن به نظر نمی رسد، زیرا به دلیل شیوه تأمین مالی و 
عدم قطعیت قیمت و عدم تناسب با توان مالی متقاضیان هدف 
گری و تورم ناشی از  می تواند به مشکلات موجود از جمله سودا

آن دامن بزند. 

»آرمان ملی« از معایب و مزایای مسکن کوچک متراژ گزارش می دهد

سایه روشن خانه های 25 متری 
   مسکن نقلی، گزینه اقتصادی یا فاجعه اجتماعی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی از وجود 
۶ میلیون نفر شاغل در کشور خبر داد که 
از  گفت:  و  بیمه ای هستند  فاقد پوشش 
این تعداد ۲ میلیون نفر در مشاغل اینترنتی 
فعالیت دارند و با آیین نامه ای که در دولت 
نوشته ایم، ورود آنها به بیمه های اجتماعی 
را تسهیل خواهیم کرد.  احمد میدری درباره 
که تحت پوشش بیمه قرار  برخی مشاغل 
نمی گیرند و بازنشستگی ندارند مثل رانندگان 
کسی های اینترنتی اظهار کرد: خوشبختانه  تا
در ماده ۲۸ برنامه هفتم توسعه آمده است 
که دولت می تواند برای این دسته از شاغلین 
را  نامه  آیین  این  ما  بنویسد.  نامه  آیین 
کنون در دولت در دست  نوشته ایم و هم ا

بررسی است. 
 وی افزود: شهریور ماه امسال و چند 
روز پس از روی کار آمدن دولت چهاردهم، 
بریکس یک جلسه در روسیه داشت و من 
به دلیل مشغله کاری گروهی را به آنجا اعزام 
کردم. یکی از نشست ها در مورد مشاغل 
فضای مجازی و اینترنتی بود چون دنیا با 
این مسأله روبه روست که رابطه کارفرما و 
کارگر به سرعت در حال کاهش است و برای 
بیمه این مشاغل راهکار جدیدی را باید 
روسیه  مثل  کشورهایی  لذا  کرد  طراحی 

و برزیل، هند و ایران در مورد این مسأله 
صحبت کردند که چه راهکاری برای این کار 
وجود دارد.  میدری که در یک گفت وگوی 
کرد:  اضافه  می کرد،  صحبت  تلویزیونی 
درحال حاضر برای عموم مشاغل بیمه، 
اجباری است و ما باید بیمه بازنشستگی و 
تامین اجتماعی را برای اینها داشته باشیم 
لذا ما در آیین نامه مجوزهای لازم را از دولت 
گرفتیم و امیدواریم بتوانیم در سال آینده 
کسی اینترنتی یا کسانی که در  رانندگان تا
سایر سکوهای اینترنتی کار می کنند را جذب 
کنیم.   وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی به 
موضوع تعیین دستمزد به عنوان یکی از 
بحثهای چالش برانگیز اشاره کرد و گفت: 
برگزار  را  آذر ماه نشست های مختلفی  از 
گیری  کردیم. هرچند مسأله یک تصمیم 
ساده به نظر می آید ولی در ایران از سال 
۱۳۳۰ تا امروز تعیین دستمزد به شکل سه 
جانبه گرایی صورت گرفته است و ما مسأله را 
ساده سازی کردیم، در حالی که این مسأله 
برای ما مشکل ساز شده است. دیدگاهها 

را که بررسی می کنیم، برخی کشورها تورم 
دارند و دستمزدها را هم متناسب با تورم بالا 
می برند. از طرفی می دانیم برخی مشاغل 
هستند که نمی توانند به اندازه تورم قیمت 
کالاهایشان را افزایش بدهند که یا کارگران 
را اخراج می کند یا به سمت مشاغل غیر 
رسمی می روند.  میدری ادامه داد: دیدگاه 
کارشناسی بسیاری از کارشناسان این است 
که وقتی مزد را به اندازه تورم بالا می بریم، به 
خروج از رکود کمک می کنیم چون مشکل ما 
تنها تورم نیست، رکود اقتصادی هم هست 
که آیا می توانیم به  کنار این بحث  لذا در 
اندازه تورم افزایش حقوق داشته باشیم، از 
آن طرف نگرانی هم هست که مشاغل خود 
را از دست ندهیم و افراد مجبور نشوند به 
سمت مشاغل غیر رسمی بروند.  وزیر کار 
سبد معیشت کارگران را متاثر از تورم دانست 
و گفت: این تورم را حتما در تعیین مزد ۱۴۰۴ 
یا  کمتر  اینکه چقدر  لحاظ می کنیم ولی 
بالاتر از تورم باشد مشخص نیست. شاید 
کارگران  بتوانیم برای برخی مشاغل مثل 

معادن ذغال سنگ طبقه بندی جدید 
ایجاد کنیم و گروههای کارشناسی مختلف 
به این منظور به کار گرفته شده اند لذا امسال 
رویه جدید و متفاوتی برای تعیین دستمزد 

ایجاد خواهیم کرد. 
افزایش  وی درباره اعلام درصد و رقم 
حقوق کارگران نیز گفت: نمی توانم درباره رقم 
دستمزد عددی اعلام کنم چون به شکل 
سه جانبه میان کارگر و کارفرما و دولت است 
و ما به عنوان طرف سوم در این جلسات 
حضور داریم. در اولین جلسه شورای عالی 
کار که برگزار شد بیشتر از دو ساعت شنونده 
بودم لذا تعیین حداقل دستمزد به شکل 
سه جانبه گرایی و با مشارکت همه شرکای 
اجتماعی صورت می گیرد.  به گفته میدری 
حفظ قدرت خرید کارگران و کارکنان مشاغل 
ثابت جزو اهداف وزارت کار است و حفظ 
خ تورم  قدرت خرید به منزله لحاظ کردن نر
است. وی در پایان گفت: بستر سه جانبه 
گرایی همبستگی است و وقتی کارگر می گوید 
من باید کاری کنم که کارخانه رونق داشته 
باشد، کارفرما هم باید بگوید من باید کاری 
کنم که بهره وری نیروی کارم بیشتر شود. این 
روح همبستگی است که هرکدام برای دیگری 

چانه زنی می کند. 

 : وزیر کار
دستمزد۱۴۰۴باشیوهجدیدتعیینمیشود

بسیاری از واحدهای مسکن مهر تحویل داده شده، به دلیل سازه ضعیف 

ج است، پرونده های  کنان خار مستهلک شده و چون هزینه تعمیر آن از توانایی سا

ح شده است  متعدد شکایت در دادگاه ها مطر


